
مديرعام�ل اتحادي�ه سراس�ري مرغ�داران 
م�رغ تخم گ�ذار از واردات تخم م�رغ با مجوز 
وزارت صنعت، مع�دن و تجارت در ش�رايطي 
خب�ر داد ك�ه ب�ا وج�ود م�ازاد تولي�د اي�ن 
محص�ول پروتئين�ي، ص�ادرات آن از س�وي 
همي�ن وزارتخانه ممن�وع اعلام شده اس�ت. 
قيمت تخم م��رغ ه��م مانند ديگ��ر محصولات 
كشاورزي و پروتئيني در ماه هاي گذشته با افزايش 
قيمت مواجه ش��د و به ش��انه اي بيش از ۲۰ هزار 
تومان هم رس��يد و طي هفته هاي اخير با كاهش 

قيمت، حدود ۱۵ هزار تومان فروخته مي شود. 
رضا تركاش��وند - مديرعامل اتحاديه سراس��ري 
مرغداران مرغ تخم گ��ذار - درباره وضعيت توليد 
و بازار تخ��م مرغ اينگونه به »ايس��نا« گفت: پس 
از گذشتن از بحران سال گذشته كه در پي شيوع 
آنفلوآنزاي فوق حاد پرن��دگان در اين صنعت به 
وجود آمده بود و بازس��ازي واحدهاي پرورشي و 
جوجه ريزي مجدداً در حال حاضر شرايط بسيار 
مناسب و توليد بيشتر از نياز داخلي و هميشه در 

اين بازه زماني وضعيت توليد اينگونه بوده است. 
وي اف��زود: طي س��ال هاي اخير به غير از س��ال 
گذش��ته كه بيماري باعث از بين رفتن گله هاي 
مولد شده بود، همواره براي صادرات برنامه ريزي 
صورت گرفته اس��ت و در اين مدتي كه مشكلاتي 

در صنعت داش��تيم با وجود تقاضا براي صادرات، 
به خاطر ضرورت تأمين نياز ب��ازار داخلي اقدامي 

نكرديم و مجوزي براي صادرات داده نشد. 
مديرعام��ل اتحاديه سراس��ري مرغ��داران مرغ 
تخم گذار ادامه داد: در ماه گذشته در شرايطي كه 
بارها اعلام كرديم مي توانيم نياز تنظيم بازار را از 
توليد داخل تأمين كنيم، وزير وقت صنعت، معدن 

و تجارت نامه اي ابلاغ ك��رد كه صادرات را ممنوع 
كرد و از سوي ديگر هفته گذش��ته چند كاميون 

تخم مرغ وارد كشور شده است. 
تركاش��وند تصريح كرد: قيمت هر كيلوگرم تخم 
مرغ در مرغداري ۶۶۰۰ تومان اس��ت كه ۱۵۰۰ 
تومان پايين تر از هزينه تمام ش��ده بوده اس��ت و 
در چنين ش��رايطي ورود تخم م��رغ مي تواند به 

توليدكنندگاني كه با سختي ها و مشكلات ناشي از 
بيماري سال گذشته به توليد بازگشته اند، آسيب 
بزند. البته مس��ئولان مي گويند كه اين واردات به 
مجوزهايي بر مي گردد كه قبلًا صادر شده اما حتي 

اگر اينگونه هم باشد نبايد عرضه مي شد. 
وي با بيان اينك��ه در اين زمين��ه چند بار مكاتبه 
كرديم، گفت: نبايد در شرايط فعلي وارداتي داشته 
باش��يم؛ چراكه توليدكنندگان نگران هس��تند و 
بسياري از آنها كه وارد چرخه شده اند، سال گذشته 

از بيماري آسيب فراواني ديده اند. 
مديرعام��ل اتحاديه سراس��ري مرغ��داران مرغ 
تخم گذار با بيان اينكه در اين ش��رايط مشكلات 
ديگري هم همچون تغيير نكردن نرخ مصوب تخم 
مرغ طي يكسال و نيم اخير وجود دارد، اظهار كرد: 
در اين بازه زماني ۷۰ درصد افزايش هزينه توليد 
به دليل نوسانات نرخ ارز و ديگر مشكلات موجود 
ناشي از تحريم ها را داش��ته ايم، بنابراين به جاي 
واردات همه بايد كمك كنيم تا مش��كلات كشور 
حل و فصل ش��ود. به عنوان مثال ه��ر كيلوگرم 
كنجاله س��ويا نهايتاً بايد حدود ۲۴۵۰ تومان به 
دست مرغداران برسد، در حالي كه بسياري از آنها 
اين نهاده را تا كيلويي بيشتر از ۳۰۰۰ تومان هم 
خريداري كرده اند كه جا دارد دستگاه هاي نظارتي 

به اين موضوع جدي تر ورود پيدا كنند. 

اتحاديه مرغداران خبر داد
واردات تخم مرغ با مجوز وزارت صنعت به رغم فراوانی تولید داخل
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رئي�س كميس�يون اقتصادي مجل�س گفت: 
وزير جهاد كشاورزي ضمن پذيرش مشكلات 
مربوط ب�ه تأمين كالاه�اي اساس�ي و وجود 
مش�كلات در تنظيم بازار عنوان ك�رد كه در 
اين خص�وص باي�د اقداماتي ص�ورت گيرد تا 
اثرات منفي كمت�ري در جامعه برجاي گذارد. 
به گزارش خانه ملت، محمدرض��ا پور ابراهيمي 
در تشريح نشس��ت كميس��يون اقتصادي كه با 
حضور محمود حجتي و معاونان وزير، همچنين 
نمايندگان وزارت اطلاعات و س��ازمان تعزيرات 
حكومتي كل كشور با موضوع تنظيم بازار كالاهاي 
اساس��ي مرتبط با حوزه وزارت جهاد كشاورزي 
برگزار ش��د با تأكيد ب��ر لزوم بازنگ��ري در نحوه 

تخصيص ارز به كالاهاي اساسي به ويژه كالاهاي 
بخش كشاورزي و اقلام دامي گفت: 

در اين نشست وزير جهاد كشاورزي ضمن پذيرش 
مش��كلات مربوط به تأمين كالاهاي اساس��ي و 
وجود مش��كلات در تنظيم بازار عن��وان كرد كه 
در اين خصوص باي��د اقداماتي ص��ورت گيرد تا 
اثرات منفي كمت��ري در جامعه برج��اي گذارد. 
وي با تأكيد بر اينكه بايد در حوزه قيمت كالاهاي 
اساس��ي بازنگري جدي صورت گيرد، ادامه داد: 
وضعيت موجود از دو جنبه به اقتصاد كشور صدمه 
مي زند، نخس��ت اينكه قيم��ت كالاهايي كه در 
اختيار مصرف كنندگان ق��رار گرفته بيش از رقم 
تعيين شده بوده كه به آن ارز تخصيص يافته است. 

پورابراهيمي با بيان اينكه در برخي كالاها همانند 
برنج قيمت گذاري ت��ا حدي با نظ��ارت دولت و 
وزارت جهاد كش��اورزي كنترل شده است، اظهار 
داشت: متأس��فانه س��اير اقلام وضعيت مناسبي 
ندارند و قيمت گذاري در خصوص دام س��بك و 
سنگين و گوشت قرمز و مرغ شرايط خاصي ايجاد 

كرده كه به هيچ وجه قابل قبول نيست. 
اين نماينده مردم در مجلس دهم تأكيد كرد: به 
دليل افزايش بهاي تمام شده به واسطه آثار ناشي 
از تغييرات نرخ ارز امكان رقابت كالاي توليد شده با 
نرخ ارز ترجيحي وجود ندارد و پيش بيني مي شود 
كه با اس��تمرار روند كنوني توليد داخل متوقف 
ش��ود. پورابراهيمي با بيان اينكه هدف گذاري در 

كالاها در حوزه توليد و مصرف به درس��تي انجام 
نشده است، ادامه داد: اگر دولت تصميمي در حوزه 
كالاها اتخاذ نكند در توليد اين كالاها با مش��كل 
مواجه مي شود،بنابراين س��امانه هاي اطلاعاتي 
بايد براساس برنامه ششم توسعه ايجاد شود تا از 
زمان واردات محص��ولات تا نحوه توزيع و مصرف 

زير ذره بين قرار گيرد. 
رئيس كميسيون اقتصادي مجلس شوراي اسلامي 
تصريح كرد: جلوگيري از قاچاق به ويژه محصولات 
دامي، تأمين مالي مورد ني��از براي بنگاه ها كه به 
سرمايه در گردش سه برابري نياز دارند از جمله 
مباحث طرح ش��ده در نشست كميسيون با وزير 

جهاد كشاورزي و معاونان اين وزارتخانه بود.

حجتي مشكلات تأمین كالاهاي اساسي و تنظیم بازار را پذيرفت
  بازار

 همکاري نکردن اتاق با راه اندازي 
سامانه اعتبارسنجي كارت  بازرگاني

يك مقام مس�ئول ب�ا تأكي�د بر ل�زوم ايج�اد س�امانه يكپارچه 
اعتبارس�نجي و رتبه بن�دي كارت ه�اي بازرگان�ي گف�ت: 
س�امانه  اي�ن  راه ان�دازي  خص�وص  در  هم�كاري  ع�دم 
از طري�ق مراج�ع نظارتي و ق�وه قضائي�ه پيگيري خواهد ش�د. 
به گزارش سازمان امور مالياتي كشور، حسين تاجمير رياحي، مديركل 
دفتر حقوقي سازمان امور مالياتي كش��ور با بيان اينكه سوءاستفاده از 
كارت هاي بازرگاني تاكنون مشكلات فراواني را براي نظام اقتصادي و 
مالياتي كشور به دنبال داشته است، اظهار داشت: متأسفانه در بسياري 
از موارد برخلاف شرايط مندرج در قانون مقررات صادرات و واردات و 
آيين نامه اجرايي آن براي افراد فاقد شرايط )بي سواد- فاقد تمكن مالي- 
فاقد صلاحيت و. . . ( كارت بازرگاني صادر مي شود كه اين امر در ادامه 

منجر به سوءاستفاده هاي گسترده و عدم پرداخت ماليات مي شود. 
وي افزود: پرونده هاي متعددي در اجراي ماده ۲ قانون تشديد مجازات 
مرتكبين ارتشا و اختلاس و كلاهبرداري و ساير مقررات مربوطه براي 
سوءاس��تفاده كنندگان از اين كارت ها به منظور وص��ول ماليات هاي 

متعلقه در مراجع قضايي درحال پيگيري است. 
مدير كل دفتر حقوقي سازمان امور مالياتي كشور با تأكيد بر اهميت 
راه اندازي سامانه اعتبارسنجي و رتبه بندي اعتباري كارت هاي بازرگاني  
گفت: با تأكيدات مقامات قوه قضائيه و برگزاري جلسات متعدد مقرر شد 
به منظور پيشگيري از صدور كارت بازرگاني براي اشخاص فاقد شرايط و 
جلوگيري از قاچاق كالا و ارز، برابر تكليف مقرر در بند ت ماده )۶( قانون 
مبارزه با قاچاق كالاو ارز با ايجاد سامانه يكپارچه اعتبارسنجي و رتبه 
بندي اعتباري براي تجارت داخلي و خارجي با همكاري اتاق بازرگاني 
و صنايع و معادن و كشاورزي ايران، ستاد مركزي مبارزه با قاچاق كالا و 
ارز و اتاق تعاون مركزي، صدور، تمديد و ابطال كارت بازرگاني از طريق 
سامانه فوق ساماندهي شود. وي با انتقاد از عدم همكاري دستگاه هاي 
مربوطه به منظور راه اندازي اين سامانه اظهارداشت: با گذشت بيش از 
يك سال تاكنون سامانه اعتبارسنجي و رتبه بندي اعتباري كارت هاي 
بازرگاني ايجاد نشده اس��ت؛  عدم همكاري درخصوص راه اندازي اين 

سامانه از طريق مراجع نظارتي و قوه قضائيه پيگيري خواهد شد. 
رياحي با بيان اينكه برخ��ورد با سوءاس��تفاده كنندگان از كارت هاي 
بازرگاني مورد مطالبه جدي مؤديان مالياتي اس��ت، تأكيد كرد: از اين 
پس هر مورد كارت بازرگاني كه برخلاف قوانين مربوطه صادر ش��ود 
مراتب به دادستان قوه قضائيه و انقلاب شهرستان هاي مربوطه اعلام 
مي شود تا با عوامل صدور و سوء اس��تفاده از آن به منظور جلوگيري از 

تضييع حقوق عامه برخورد مناسب صورت پذيرد. 
وي خاطرنشان كرد: با توجه به مسئوليت اتاق بازرگاني در صدور اين 
گونه كارت ها، شايسته است اتاق مذكور در خصوص راه اندازي سامانه 
اعتبارس��نجي و رتبه بندي كارت ه��اي بازرگاني هم��كاري لازم را با 

دستگاه هاي ذيربط انجام دهد. 

درخواست نقدينگي توليد ۴ برابر شد
رئي�س كميس�يون صناي�ع ات�اق بازرگان�ي اي�ران ب�ا تأكيد بر 
اينكه مش�كل نقدينگي واحده�اي توليدي در س�ه ماهه پاياني 
امس�ال تش�ديد ش�د، گفت: درخواس�ت نقدينگ�ي واحدهاي 
تولي�دي در س�ه ماهه امس�ال س�ه ت�ا چه�ار برابر شده اس�ت. 
ابوالفضل روغني در گفت وگو با »تس��نيم« با اش��اره به اينكه هميشه 
مشكل نقدينگي مسئله اول واحدهاي توليدي است، اظهار داشت: در 
طول چند سال اخير دولت براي رفع مشكلات پيش روي توليدكنندگان 
دو طرح تسهيلات ۱۶ هزار ميلياردي و ۳۰ هزار ميلياردي را براي كمك 
به واحدهاي توليدي در نظر گرفت، اما متأسفانه اجرايي شدن آن، آثار 

مثبتي در سطح واحد هاي توليدي نداشت. 
وي با بيان اينكه از يك طرف بانك مركزي مي گويد تس��هيلات را به 
واحدهاي توليدي متقاضي پرداخت كرده است، افزود: از طرف ديگر اين 
پرداخت ها تغييري را در وضعيت واحدهاي توليدي به وجود نياورده و 
آنها همچنان با مشكلات كمبود نقدينگي دست و پنجه نرم مي كنند. 

رئيس كميس��يون صنايع اتاق بازرگاني ايران با تأكيد بر اينكه مشكل 
نقدينگي واحدهاي توليدي در سه ماهه پاياني امسال تشديد شد، گفت: 
امسال وضعيت نقدينگي واحدهاي توليدي بدتر از گذشته شده است. 
بانك ها هم منابع مح��دودي براي پرداخت تس��هيلات به واحدهاي 
توليدي دارند از طرف ديگر رش��د افسارگس��يخته قيمت مواد اوليه 

فعاليت را براي واحدهاي توليدي بسيار سخت كرده است. 
وي تصريح كرد: در حال حاضر درخواست نقدينگي واحدهاي توليدي 
در سه ماهه امسال سه تا چهار برابر شده است. البته كميسيون صنايع 
اتاق بازرگاني ايران طرح هايي را براي رفع مشكلات واحدهاي توليدي 

به دولت پيشنهاد كرده كه هنوز به تصميم نهايي نرسيده است. 
.....................................................................................................................

هشدار جديد بانك مركزي به صادركنندگان
ارز خود را بازگردانيد

بان�ك مركزي مج�دداًً ب�ه صادركنن�دگان تأكيد مي كن�د كه در 
صورت ع�دم  تكلي�ف نح�وه بازگردان�دن ارز ناش�ي از صادرات 
خ�ود ب�ه چرخ�ه اقتص�اد، اي�ن بان�ك اقدام�ات قانون�ي پيش 
بين�ي ش�ده ب�راي آنه�ا را ب�ه مرحل�ه اج�را خواهد گذاش�ت. 
بانك مرك��زي اعلام كرد، در راس��تاي اجراي مصوبات ش��وراي عالي 
هماهنگي اقتصادي، جلسات متعدد با توليدكنندگان و صادركنندگان 
در جهت برگشت ارز حاصل از صادرات برگزار كرده است. در اين جلسات 
ضمن مذاكرات مس��تقيم و دريافت اس��ناد و مدارك صادركنندگان، 
تفاهمات بسيار خوبي در جهت تعيين تكليف ارز ناشي از صادرات آنها 
طي ۱۰ ماهه گذش��ته و نيز ميزان عرضه ارز حاص��ل از صادرات براي 
ماه هاي آتي صورت گرفته اس��ت و در همين راستا به منظور تسهيل 
و تس��ريع در تأمين نيازهاي ارزي واردات بخش هاي توليدي، نهايت 

مساعدت با آنها صورت گرفته است. 
بر اساس تفاهمات انجام گرفته روند عرضه ارز صادركنندگان در سامانه 
نيما و سنا به تدريج رو به افزايش نهاده اس��ت،بنابراين بانك مركزي 
ضمن تأكيد مجدد بر حمايت از توليد و صادرات كشور از آن دسته از 
صادركنندگان كه در راستاي منافع و مصالح ملي، اقدام به برگرداندن ارز 
صادراتي خود به چرخه اقتصاد كشور اقدام مي كنند، قدرداني مي كند. 
حس��ب تكاليف محوله به اين بانك در مصوبه شوراي عالي هماهنگي 
اقتصادي كش��ور در مورد صادركنندگاني كه نسبت به برگرداندن ارز 
خود اقدام نكرده اند، بانك مركزي مجدداً به آن دسته از صادركنندگان 
تأكيد مي كند كه درصورت عدم اقدام و تعيين تكليف نحوه بازگرداندن 
ارز ناش��ي از صادرات خود به چرخه اقتصاد، اين بانك اقدامات قانوني 

پيش بيني شده براي آنها را به مرحله اجرا خواهد گذاشت.
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س�ازوكار پش�تيباني از مبادلات تج�ارت يا به 
اصطلاح INSTEX در حالي توسط اروپا به ثبت 
رس�يد كه به نظر مي رس�د عملًا هيچ اميدواري 
به عملكرد مثبت آن وجود ن�دارد. اين در حالي 
است كه توجه به اقتصاد مقاومتي به خصوص وجه 
درون زايي آن به اولويت هاي ديگر بدل شده است. 
اميدواري كاذب به ثبت كاغذي مبادلات تجارت 
يا به اصطلاحINSTEX در ش��رايطي اس��ت 
كه در برج��ام نيز چنين خوش بين��ي در حوزه 
اقتصاد به وج��ود آمد، به نحوي ك��ه محور اكثر 
سخنراني هاي مقامات دولتي بر خروج از ركود 
و بحران اقتص��ادي پس از حص��ول اين توافق 
استقرار يافته بود، اما با امضاي اين توافق از سوي 
ايران و اجرايي شدن آن ميان طرفين، به يكباره 
كاخ آرزوهاي دولت در خصوص روزهاي بدون 
تحريم فرو ريخت؛ كاخي كه در آن دولت با رفت و 
آمدهاي شركت هاي خارجي بر توسعه انفجاري 
تجارت ميان ايران و غ��رب را متصور بود و حالا 
با خروج امريكا از برجام، عملًا اجرايي ش��دن و 
حصول ثمرات برجام تقريباً پوچ شده اس��ت. از 
همين رو بود كه اروپايي ها براي باقي نگهداشتن 
ايران در برجام، شروع به ارائه وعده هاي مختلف 
براي راه اندازي يك كان��ال تجاري ميان ايران و 
اروپا كردند؛ كانالي ك��ه مدعيان و طرفداران آن 
معتقدند مزاياي اقتصادي برج��ام را همچنان 

براي ايران پابرجا نگه مي دارد. 

  ثبت س�ند كاغ�ذي ب�راي ناديده گرفتن 
برجام 

اما نكته اينجاست كه به رغم ثبت كاغذي اين ساز 
و كار، اظهارات مقامات اروپايي نش��ان مي دهد كه 
نبايد چندان ب��ه عملكرد اين س��از و كار دلخوش 
بود، زيرا عملًا اين س��از و كار مالي به محدود كردن 
تعهدات مندرج در برجام منتهي مي شود و به عنوان 
سندي جديد براي تعديل كردن تعهدات برجامي 
اروپا به شمار خواهد رفت، از اين رو است كه برخي 
كارشناسان داخلي خواستار امكان فروش نفت در 
اين مكانيزم و بر اساس تعهدات مندرج در صفحات 
۵۰ تا ۵۴ برجام )بر اس��اس ترجمه وزارت خارجه( 
هستند، اما در عمل اكثر شركت هاي اروپايي از ترس 
قرار گرفتن در تحريم هاي امريكا، حاضر نيستند به 
واسطه اين كانال به تجارت با ايران بازگردند و آن را 

محدود به كالاهاي مشخصي كرده اند. 
بر اين اس��اس، به تصريح از مصاحبه هاي مقامات 
اروپايي مشخص اس��ت كه اين كانال، يك كانالي 
كه بتواند از روي تحريم هاي امريكا پل بزند، نيست 
بلكه در چارچوب تحريم هاي امري��كا يك راه حل 
متعارفي پيدا خواهد كرد؛ بنابراين عملًا كانال هايي 
كه INSTEX مي تواند باز كند بس��يار محدود تر 
از كانال هايي است كه در خلال تحريم هاي امريكا 
قرار بود باز بشود و كانال ها تنها محدود به غذا، دارو، 
محصولات كش��اورزي و كمك هاي بشردوس��تانه 
اس��ت. به عبارت بهتر كانال ايجاد شده تقريباً هيچ 

بوده و اگر چه از هيچ بهتر است، اما باز هم اين كانال 
مالي بيش از آنكه كمك��ي به اقتص��اد ايران بكند 
بيشتر منشأ وصول راحت تر ثمن كالاهايي است كه 
اروپايي ها به ما مي فروشند. كالاهايي كه بر اساس 
قوانين بين المللي مي توان از س��اير كش��ورها نيز 
تهيه كرد و هيچ كشوري حتي با وجود تحريم هاي 
ظالمانه نيز حق ندارد از ورود آنها به كش��ور ايران 

جلوگيري كند. 
   اعطاي ابزار فشار به اروپا

اما جداي از اين موضوع كه آيا شركت هاي اروپايي 
حاضر به تجارت با ايران از طري��ق اين كانال مالي 
هس��تند يا خير، يك نكته مهم و حس��اس كه در 
حوزه اين كان��ال همچنان مغف��ول مانده، موضوع 
تبديل كردن اين كانال توس��ط اروپا ب��ه يك ابزار 
فشار عليه ايران اس��ت. بر اين اساس چنانچه ايران 
تمامي مسيرهاي پرداختي خود را به سمت كانال 
مالي اروپا بب��رد، عملًا اين امكان را ب��راي اتحاديه 
اروپا فراهم مي كند كه هر زمان ك��ه بخواهد براي 
فشار مضاعف روي ايران اين كانال را مسدود كند.
بنابراين روي ديگ��ر هياهوها ب��راي راه اندازي اين 
كانال مي تواند براي ايران بسيار سخت و خطرناك 
باشد. در همين ارتباط پروفسور محسن مسرت در 
گفت وگو با »ايلنا« با اشاره به نقاط ضعف اين ابزار 
گفت: به رغم واقعي بودن نهاد تأس��يس ش��ده، اما 
طرح ارائه ش��ده از ضعف هاي جدي نيز برخوردار 
اس��ت؛ اول اينكه اين نهاد از نظ��ر حقوقي زير چتر 

وزارتخانه هاي خارجي اين سه كشور است و نه زير 
چتر وزراتخانه هاي اقتصاد يا مالي اين كشورها، اين 
امر نشان مي دهد كه مسئولان واقعي سياست هاي 
اقتصادي اين سه كشور از ترس امريكا حاضر به قبول 

مسئوليت نبوده اند. 
   آي�ا كش�ورهاي ديگ�ر ب�ه اروپ�ا اعتماد 

مي كنند؟
در همين حال سؤال مهم ديگر پيرامون اين ساز و 
كار آن است كه با توجه به رقابت شديد تجاري ميان 
اروپا و كشورهايي همچون روسيه، چين و هند آيا 
آنان حاضرند براي نقل و انتقالات مالي خود با ايران 

به اين ساز و كار بپيوندند؟
اين س��ؤال را يك كارش��ناس مس��ائل مالي به نام 
مجيد شاكري پاسخ مي دهد و مي گويد: اصلًا تصور 
اينكه بتواني��م به لحاظ اطلاعات��ي كاري كنيم كه 
 INSTEX كش��ورهاي ديگر به صورت اجرايي به
وصل شوند، خود داراي اش��كالاتي است؛ به عنوان 
مث��ال چيني ها هرگز ب��ه لح��اظ اطلاعاتي جهت 
انجام تراكنش هاي تحريمي، ب��ه ميزباني اروپايي 
اعتماد نمي كنند. وي همچنين مي گويد: از سوي 
ديگر اساس��اً اين كانال نقش ش��عبه ب��راي وزارت 
اقتصاد فرانس��ه را بازي مي كند؛ بنابراين ش��انس 
اينكه كانال مالي اروپا ابزاري باشد كه امريكايي ها يا 
صهيونيست ها از طريق آن به اطلاعات دسترسي پيدا 
كنند، شانس پاييني نيست و به طور كلي ميزباني 

فرانسه براي INSTEX اتفاق خوبي نيست. 
   اقتصاد مقاومتي؛ اهرمي براي فشار

بنابراين به نظر مي رسد كه جمهوري اسلامي براي 
عادي سازي وضعيت اقتصادي خود نبايد چندان 
به اين كانال مالي دلخوش باش��د و بايد به فرمول 
راهگشاي اقتصاد مقاومتي روي بياورد. اين همان 
نكته اي است كه بارها توسط مسئولان ارشد نظام 
و ديگر كارشناس��ان عرصه اقتصادي مورد تأكيد 
قرار گرفته و مرور تجربيات گذشته نيز بيانگر اين 
حقيقت اس��ت كه تا وقتي كه جمهوري اسلامي 
وارد شرايطي ايده آل در حوزه اقتصادي نشود، اين 
احتمال براي گشايش هاي اقتصادي با كانال اروپا، 
آرزويي دست نيافتني است. واقعيت مهم كه كمتر 
از سوي دولت مورد توجه قرار مي گيرد آنجاست كه 
كشور طي دوران تحريم ها، فرصت هاي بي نظيري 
را براي تقويت بنيه هاي اقتصادي خود داش��ت و 
امروز تجربيات تحريم هاي ظالمانه غرب بهترين 

دانش براي ساخت آينده كشور است. 
رهبرمعظم انقلاب نيز با ط��رح موضوع حركت به 
سمت »اقتصاد مقاومتي« زمينه را براي گذر كم آفت 
از اين دوره س��خت و طاقت فرس��ا فراه��م كردند؛ 
ش��يوه اي كه اقتصاد را ملزم به تمرك��ز بر توليدات 
داخلي و كاهش اتكا به محصولات خارجي مي كند 
تا از اين مس��ير نه تنها اقتصاد داخلي ش��كوفا شود 
و تحمل ش��رايط بحران اقتصادي را آس��ان تر كند 
بلكه كشور را به سمت تبديل ش��دن به يك قدرت 

اقتصادي مي برد.

 از سر گيري مبادلات تجاري با اينستكس به نام ايران به كام اروپا 

INSTEX سند كاغذي براي كاهش تعهدات برجامي
جعفر تکبیری

  گزارش   یک

وزارت نفت چه مجلسي را دوست دارد؟
زماني براي مجلس شوراي اسلامي »هورا« مي كشند و به احترام آن 
كلاه از سر بر مي دارند و روزي ديگر كه انتقاد و نامه  اي منتشر مي شود، 
عصاره اراده و فضل مردم به پاتوقي از افراد غيرمتخصص تغيير حالت 
مي دهد. اين عدم ثبات در نگاه به بهارس��تان قصه اين روزهاي وزارت 
نفت اس��ت كه از نامه ۷۲ نماينده مجلس بسيار عصباني و خشمگين 
است،  به طوري كه رسانه هاي رسمي و غيررس��مي اين وزارتخانه، به 
مجلس و نمايندگان حمله مي كنند و رسماً نمايندگان را به »باج گيري« 
متهم مي كنند. فارغ از اينكه نامه نمايندگان به س��ران سه قوا درباره 
ضعف مش��هود مديريتي وزارت نفت چه نيتي در پس خود دارد، بايد 
گفت اين مجلس كه توسط وزارت نفت به مجلسي ضعيف عنوان داده 
شده است، همان جايي است كه بيشترين رأي اعتماد را در ميان همه 
وزراي نفت به بيژن نامدار زنگنه داد. اگر اين مجلس باج خواه است، پس 
در روز رأي اعتماد باج هاي زيادي به آنها داده شد و وقتي نامه باج دهي 
زنگنه به نمايندگان شمال كشور رسانه اي شد، صدايي از اين وزارتخانه 
در نيامد كه هيچ، بلكه رأي اعتماد كم نظير به زنگنه را نشان دهنده بلوغ 

بهارستان دانستند. 
امروز كه صداي انتقاد بلند شده اس��ت، هرگون��ه هجمه و حمله اي به 
مجلس مشروعيت يافته اس��ت، به طوري كه حتي در يادداشتي كه در 
ارگان رس��انه اي وزارت نفت منتشر شده اس��ت، نمايندگان به استهزا 
گرفته شده و ماجراي سلفي برخي نمايندگان با موگريني مؤيد عوام 
بودن مجلس شمرده شده است، بدون آنكه بخواهد اشاره كند كه اغلب 
آن نمايندگان سلفي بگير، از طرفداران سنتي و تعصبي وزير نفت هستند 
كه همواره از زنگنه دفاع كرده و مي كنند. اگر مجلس دهم ضعيف است 
همه ابعاد ضعف آن را بايد پذيرفت؛ اين مجلس همان مجلسي است كه 
وزارت نفت را خوشبخت كرده و وزير نفت را بازخواست نمي كند كه چرا 
به وعده هاي خود عمل نكرده است. اندك سؤالاتي كه از وزير نفت هم 
پرسيده مي شود توسط چند نماينده مطرح شده است و كليت مجلس 
همراه اين وزارتخانه است. اگر مجلس امروز به زعم وزارت نفت، باج گير 
است بايد پرسيد چه كسي آنها را وارد اين فضا كرده است؛ براي پاسخ به 

اين پرسش بايد به اتفاقات سال گذشته رجوع كرد. 
روزي كه زنگنه به مجلس رفت، هدايت الله خادمي، عضو كميس��يون 
انرژي از استخدام نمايندگان ادوار و فعلي مجلس در وزارت نفت انتقاد 
كرد؛ علي لاريجاني رئيس مجلس ش��وراي اس��لامي به دفاع از زنگنه 
پرداخت و گفت اگر چنين موضوعي واقعيت داشته باشد با آقاي وزير 
برخورد خواهد كرد. زنگنه كه به پشت تريبون رفت به دفاع از استخدام 
نمايندگان پرداخت و در فرازي از س��خنان خود با دف��اع از اين اقدام 
خود گفت: عدم اس��تخدام نمايندگان فسادزا اس��ت. پس از اين فراز 
بود كه نمايندگان فرياد احسنت احسنت س��ر دادند. بله آقاي زنگنه؛ 
اين مجلس��ي كه نامه ۷۲ نماينده وزارتخانه متبوع ش��ما را برآشفته 
كرده است، همان مجلسي است كه با اظهارات جنابعالي به شعف آمد 

و برايتان كف زد. 
اين مجلس همان مجلس��ي اس��ت كه نمايندگان به دنبال استخدام 
هستند و براي تسهيل در اس��تخدام خود، مصاحبه مي كنند و مدام از 
شما تعريف مي كنند تا شايد مانند ۴۰ نماينده سابق و فعلي، صاحب 
سمتي در نفت ش��وند. صداي حمايت از وزارت نفت، بسيار بلندتر از 
صداي انتقاد از اين نهاد اس��ت، اما گويا وزارت نفت به حدي نمي تواند 
صداي نقد را بش��نود كه وزير نفت مي گويد اين نامه تهمت اس��ت و 
مي توان از نظر حقوقي آن را پيگيري كرد. زنگنه نمايندگان امضا كننده 
را به شكايت تهديد كرد تا نشان بدهد در مجلسي كه تمام و كمال در 

اختيار اوست، طنين صداهاي خفيف مخالفان هم آزاردهنده است. 
مجلسي كه براي وزير نفت به هر بهانه اي نامه تشكر و تقدير »رديف« 
مي كند، حتماً مي تواند نامه اي را در نقد عملكرد وزير نفت منتشر كند 
و براي آن امضا بگيرد، مگر آنكه فقط بخواهيم مدح بشنويم و بابت هر 
اتفاقي كه مي افتد يا نمي افتد، صحن علني مجلس را مديحه س��راي 
خود كنيم. البته وزارت نفت حق دارد و بايد به اين نامه پاسخ دهد، اما با 
آرامش. مي تواند با يك اشاره هم چند نامه تشكر آميز براي نمايندگان 
آماده كند تا پاي آن را امضا كنند و بعد در بوق و كرنا كند كه تقدير ۲۲۰ 

نماينده از مواضع و اقدامات وزارت نفت. 
اين رسم رايجي طي پنج سال گذشته بوده است كه هرگاه عرصه تنگ 
شده، اين نامه ها به كمك آمده است. امروز هم دير نيست، اما از ياد نبريم 
كه همراه ترين مجلس براي وزراي نفت ۴۰ س��ال اخير، مجلس دهم 
براي زنگنه بوده است؛ اين همراهي به حدي بوده است كه نامه ۷۲ نفر 

اين وزارتخانه را از حالت عادي خارج كرده است!

براي دومين بار
نفت خام در بورس مشتري پيدا نکرد

نفت خام س�بك ايران ب�راي چهارمين ب�ار در رين�گ بين الملل 
بورس ان�رژي عرض�ه ش�د، اما برخ�لاف عرضه ه�اي اول و دوم 
مش�تري براي خريد نداش�ت و به گفته مديرعامل بورس انرژي، 
برخ�ي اف�راد روي ش�رايط خري�د و تضامي�ن، پيش�نهادهايي 
دارند كه فعلًا با اين ش�رايط اطلاعيه عرضه، قابل انجام نيس�ت. 
به گزارش »ايسنا«، روزگذش��ته )پانزدهم بهمن( يك ميليون بشكه 
نفت خام سبك شركت ملي نفت ايران در بازار فيزيكي رينگ بين الملل 
بورس انرژي عرضه ش��د ام��ا در نهايت در كفه تقاضا هيچ سفارش��ي 
ننشس��ت و نفت خام س��بك ايران براي دومين بار پياپ��ي در رينگ 
بين الملل بورس انرژي بدون مشتري باقي ماند كه در اين زمينه سيد 
علي حس��يني در گفت وگو با »ايس��نا« اظهار كرد: به رغم اينكه چند 
خريدار به كارگزاري ها مراجعه و پيشنهادهاي خود را اعلام كردند، اين 
عرضه منجر به معامله نشد. وي افزود: برخي افراد روي شرايط خريد 
و تضامين، پيشنهادهايي دارند كه فعلًا با شرايط اطلاعيه عرضه، قابل 
انجام نيست. ما آن پيشنهادها را به مسئولان شركت ملي نفت منتقل 
مي كنيم. برخي از اين پيشنهادها درباره اخذ ضمانت نامه و شرايط بانكي 
است و برخي نيز شرايطي براي پرداخت دارند كه متفاوت با شرايطي 

است كه ما در اطلاعيه عرضه آورده ايم. 
مديرعامل بورس انرژي در پاسخ به اينكه آيا ش��رايطي كه آنها اعلام 
مي كنند منطقي است، گفت: شايد فروشنده )شركت ملي نفت ايران( 
بتواند با برخي از آنها موافقت كند و شايد برخي نيز اصلًا قابل پذيرش 
نباشد. سيستم بورس يك سيستم استاندارد است و نمي شود برحسب 
تمايل يك خريدار خاص عمل كرد. حس��يني در پاسخ به اينكه آيا در 
مورد قيمت پايه هم مشكلي وجود دارد، گفت: خير،قيمت پايه بر اساس 
قيمت هاي جهاني و شرايط بازار در نتيجه مناسب است. وي در پاسخ 
به اينكه چه كساني براي خريد پيشنهاد متفاوتي دارند، بيان كرد: آنها 

عمدتاً خارجي هستند كه مليت آنها اعلام نمي شود.

وحید حاجی پور


